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Spørgsmål: 

 
 
Kan udenrigsministeren bekræfte, at Færøerne fortsatte den kommercielle fangst af finhval, efter at Den 
Internationale Hvalfangstkommission (IWC) i 1976 satte en 0-kvote, og at fangsten endvidere fortsatte 
efter at IWC’s Videnskabskomite i 1981 underkendte et forslag fra Danmark om at tage ni finhvaler 
pr år med henblik på videnskabelig forskning? 
 
Svar: 
 
Der blev af færøske fartøjer i 1977 fanget 1 finhval, 7 finhvaler i 1978 og 11 finhvaler i 1979.  
Der blev i perioden også fanget 1 vågehval. Baggrunden for, at fangsten fortsatte var, ifølge de 
foreliggende oplysninger, en juridisk divergens om hvem der forvaltede storhvaler i en 
situation, hvor fiskerizonen omkring Færøerne var blevet udvidet i 1977. 
 
Den videnskabelige komite i IWC, eller IWC som sådan, har ikke beføjelse til at godkende eller 
underkende planlagt videnskabelig hvalfangst. Videnskabelig hvalfangst er en national 
beslutning. Den videnskabelige komite i IWC knytter bemærkninger til de planer om 
videnskabelig hvalfangst, som forelægges komiteen, hvilket også var tilfældet med det færøske 
projekt, som løb over årene 1981 til 1984, og hvor der blev taget i alt 13 finhvaler. Det kan 
tilføjes, at den videnskabelige komité udtalte sig rosende om dele af projektet, som omfattede 
observationer, mærkning samt undersøgelse af fangede hvaler, men forholdt sig skeptisk 
vedrørende den sidstnævnte del under henvisning til det beskedne antal hvaler, der skulle 
fanges. Projektets gang blev løbende afrapporteret til IWC’s videnskabelige komité. Siden 1984 
er der ikke taget finhvaler ved Færøerne.   
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